
המעשים  תיקון  היא  השלישית  והעבודה  שיושיענו, 
וכמו שכתב הרמב"ם שצריך לנהוג בעת צרה, לתקן את 

המעשים.
וכדי לבאר היטב את הענין, אספר מה שעבר עלי מיום 
חג שמיני עצרת כששמעתי על האסון הנורא, ומה היו 
מחשבותי והרגשותי מעשי שלפי דעתי צריך לנהוג בהם.

ובכן: לאחר תפילת שחרית של יו"ט שמעתי אודות 
הצרה שפקדה את ארצנו הקדושה, התחלתי מיד לחשוב 
מחשבות של אמונה ושל דביקות בהקב"ה, אח"כ הלכתי 
ברחוב ושמעתי את הרמקול שמכריז שפרצה מלחמה 
ולכן אין להתקהל ולהתאסף יחד בני אדם הרבה, אח"כ 
אמר לי אברך אחד שמדובר במאות של הרוגים, אך אני 
לא הסכמתי להאזין לדבריו, כי הבנתי שדבר זה יכול 
לגרום לביטול שמחת יו"ט, והבנתי שרצונו של הקב"ה 
בעת הזאת היא שנשמח בשמחת התורה בשמחת יו"ט 
ובשמחה עם הקב"ה שנתן לנו מועדים לשמחה חגים 
וזמנים לששון, ואדרבה, שמחה זו בכוחה להמתיק את 
הדינים ולעורר רחמים לכן לא רציתי להאזין ולשמוע 

את כל פרטי האסון כדי שלא אתבטל משמחת יו"ט.
במוצאי יו"ט לאחר תפילת ערבית והקפות שניות 
שאלתי את אחד האברכים מה נשמע ומה הם הפרטים 
הידועים לו, והאברך סיפר לי את גודל השבר ההריגות 
בחרדה  נתקפתי  מיד  השבויים,  וחטיפת  והשחיטות 
עצומה והתחלתי לתאר לעצמי במחשבתי את הצער 
והיסורים העוברים על בני ישראל במקומות הללו ובפרט 

את צערם של השבויים, 
כי השבי הוא צער איום ונורא עד אין לשער, וכמו 
שאמרו חז"ל שבי קשה מכולם, כשהאדם הנמצא בשבי 
יודע שהוא נמצא בידי מי ששולט עליו שליטה מוחלטת 
ושונא אותו שנאת מות ובכל רגע יכול לעולל לו ככל 
העולה על רוחו להורגו או להכותו או לענותו בכל מיני 
קשה  זה  ודבר  לשער,  שאין  ואכזריים  קשים  עינויים 
מצער המות, כי צער המות הוא לרגע אחד אך השבוי חש 
ומרגיש את צער המות בכל רגע, כי הפחד ממות שקול 
כמות עצמו, שכך כתב רבינו יונה שהאדם שנתחייב מיתת 
ב"ד אזי הפחד מן המות כבר שקול אצלו כמות, ולכן 
עוד קודם שנהרג כבר נתכפר חטאו ע"י הפחד מן המות, 
וכשהורגים אותו הרי הוא כבר נקי מן החטא וחשבתי 

לעצמי שצער זה עובר כעת ממש על כל השבויים.
ושל  ההרוגים  של  צערם  את  לעצמי  תארתי  עוד 
הפצועים הרבים את צערם הנורא של בני משפחותיהם, 
פרנסתם,  את  שאיבדו  אלו  כל  של  הגדול  צערם  את 
וביותר, את יסורי נפשם של כל תושבי הדרום המלאים 
פחדים וחרדות ממה שעלול לעלות בגורלם ואינם יודעים 
אם ישארו בחיים, שהרי על זה ביקשנו ביום הושענא 
רבא הושע נא נפש מבהלה, והבהלה השוררת בקרב אלו 
האנשים הלא היא נוראה עד מאד, וכך חשבתי על הריבוי 
העצום של כל עניני הצער והיסורים, שכך מוטל עלינו 
להרגיש ולחוש בעצמנו את הצער והיסורים העוברים 

על אחינו בני ישראל.
אך תוך כדי המחשבות אלו, ובד בבד, חובה עלינו 
של  מידו  לנו  בא  זה  שכל  ולהרגיש  ולהאמין  לחשוב 
הקב"ה ושום נברא בעולם אין בכוחו להרע לנו רק הקב"ה 
בכבודו ובעצמו שהוא בעל הרחמים הגדול, וא"כ הכל כל 
המאורעות הם רחמים וחסדים והם גם מדודים ומדוייקים 
בהשגחה פרטית לכל אחד באופן מדוייק מאד מה יארע 
לו וכיצד ובאיזה אופן ובאיזה מקום וכמה צער יגיע לו, 

הכל מנוי וספור מאיתו יתברך.

הדרכה מאת שלשת רועי ישראל לזמן מלחמה:
א. בספר "אורות אלים" )תכז( לבעל ה"פלא 
)מב, ד(  יועץ": כותב על מאמר חז"ל בב"ר 
אמר רבי אלעזר אם ראית מלכיות מתגרות 
וז"ל:  משיח.  של  לרגליו  צפה  באלו  אלו 
ידיעה זו מועלת לשישמח ישראל בראותם 
מלחמה ויבטחו בה' ואין להתפלל לה' שיתן 
שלום במלכיות אלא שה' הטוב בעיניו הוא 
יעשה, ומה שנתקן בסליחות )א ל' 'הינו שבשמים 
המלחמות  על  לכוון  צריך  במלכות(  שלום  תן 
שהדברים  או  משיחא,  בעקבות  שאינן 

עתיקין ורומז למלכות שמים, ודי למבין.
ב. ה"חתם סופר" בספר הזכרון סי' נב וז"ל: 
כתיב )דברים לא, יז( והיה לאכול ומצאוהו רעות 
ועקרבא  זיבורא  ואחז"ל,  וצרות,  רבות 
דקשה להאי מעלי להאי, ונעשות הרעות 
זו לזו, עפ"ק דחגיגה ה' ע"א, וצ"ע  צרות 
קשה  אם  בטבע  שנוהג  במי  שייך  דהיינו 
להאי מעלי להאי, אבל הקב"ה מוחץ ורופא 
ית"ש, אם לא ירצה לא ירפא אפי' זיבורא 
דפומבדיתא  קשא  דבר  כעובדא  לחודא, 
במס' שבת )קי.( שנשכו חוי' דרבנן ולא הוה 
לי' אסותא, וכאשר בעו"ה בעינינו ראינו, 
בהדדי  ועקרבא  מזיבורא  גם  ירצה  ואם 
ישלח דברו וירפאם, והכלל אין רפואה אלא 
תפלות ותחנונים לפני המקום כי רחום וחנון 

הוא ארך אפים וניחם על הרעה. 
אבל הענין אחז"ל במס' תענית )ח:( כי אין 
להתפלל על ב' צרות כאחד שנאמר ונצומה 
ונבקשה מאלקינו על זאת ולא על אחריתי, 
ואמרו דפ"א הוה כפנא ומותנא ר"ל רעב 
ודבר, ומחכמת חז"ל הסכימו להתפלל רק 
על הרעב וממילא יתבטל גזירת הדבר, דכי 
יהיב מזוני לחיי יהיב ע"ש, ואמנם כן תינח 
ב' רעות כאלו דלא סתרי אהדדי, בישועה 
אך  מהדבר,  ישועה  ממילא  נכלל  מהרעב 
כשסתרו אהדדי א"כ מה לעשות, על שני 
על  יתפלל  ואם  להתפלל,  א"א  דברים 
רעות  והיינו  במקומו,  אידך  ישאר  האחד 

רבות וצרות. 
והמשל בזה, כי ידוע מאחז"ל במס' מגלה 
הגאולה  על  מתפללי'  אנו  דמשו"ה  )יז:( 
בברכה שביעית שבתפלת י"ח משום דבן 
דוד בא בשביעית, ופריך הש"ס, האמר מר 
בששית קולות בשביעית מלחמות במוצאי 
נמי  מלחמה  ומשני,  בא,  דוד  בן  שביעית 

אתחלתא דגאולה היא,
 ועתה אחיי ראו נא והביטו כמה צרות 
רבות ותלאות עברו ראשינו במלחמה הזאת, 
ממש כשל כח הסבל, ואם נתפלל ה' ישים 
וסורים  גולים  אנחנו  הנה  בעולם,  שלום 
ושכינתא  רבים,  ימים  עוני  נתונים בכבלי 
ושמו  מתמעט,  והתורה  בגלות,  קדישא 
הגדול מתחלל בעו"ה, ואם נתפלל על פדות 
נפשינו וגאולתינו, הנה מלחמה אתחלתא 
דגאולה היא, נמצא הגלות הרע והמר עם 
ועקרבא,  זובורא  המה  המלחמה  צרות 
דמעלי להאי - הוא השלום, קשה להאי – 

להגאולה, ומעלי להאי קשה להאי. 

ואמנם נ"ל, חז"ל המתיקו הרפואה תחת 
במקומה, כי לעולם  לשונם ורמוזה בקרא 
אם הקול קול יעקב נוהם ומקבלים עליהם 
עול תורה אזי אין ידי עשו שולטות אפי' יהי' 
דבר הכתוב  מלחמה בעולם, ומקרא מלא 
)איוב ה, כ( ברעב פדך ממות ובמלחמה מידי 
נירא  לא  כן  על  ג(  מו,  )תהלים  וכתיב  חרב, 
וקאי  בהמיר ארץ ובמוט הרים בלב ימים, 
באותה  וע"כ  האומות,  מלחמות  אגירוי 
הפרשה שאמר ומצאוהו רעות רבות וצרות 
מרמז הרפואה הזה בפסוק שלאחריו, וענתה 
השירה הזאת לפניו לעד כי לא תשכח מפי 
זרעו, וידוע כי השירה היינו כל התורה כולה, 
כמ"ש הרמב"ם )הס"ת פ"ז( ועתה כתבו לכם 
השירה דהיינו תורה שיש בה שירה, ומרמז 
זרענו  מפי  השירה  תשכח  לא  שאם  לנו 
ונסבול עלינו עול התורה לא תהי' הרעות 
לא נירא בהמיר ארץ  צרות זה לזה, כי אז 
ע"י מלחמות ולא יגיע עלינו רעה ונתפלל 
הגאולה ולא נחוש למלחמה המתהוה  על 
עי"ז, וזה שרמזו חז"ל בששית קולות, ר"ל 
כנסיות  בבתי  יעקב  של  קולות  להקדים 
שהם  מלחמות  בשביעית  ואז  ומדרשות, 
עליה  להתפלל  שנוכל  דגאולה  אתחלתא 

בברכה שביעית עכ"ל.
ופסק  ה(:  תשובה  )ח"ד  אלעזר  ה"מנחת  ג. 
עולם  מלחמת  בתקופת  למעשה  להלכה 
ולהתפלל  להתענות  שאין  הראשונה, 
המלחמה, כיון שמלחמות העולם  שיפסק 
הם חלק מחבלי משיח, ולכן אין להתענות 
ולהתפלל שיתבטל המלחמה ורק להתפלל 
ליזהר  צריכין  כי  ובפרט  וז"ל,   לגאולה, 
הם  המלחמות  אלו  כי  רואים  אנו  לאשר 
מהכתובים  שנראה  כפי  משיח,  חבלי 
)סוף פר' בלק(  ומהגמ' ומדברי הזהר הקדוש 
)אות ס( ופי' שם באורך כן  ובספר התמונה 
צריכין העיקר  כן  ספרי קודש, על  בשאר 
ב"ב, "לא כן  להתפלל על הגאולה שלימה 
להתפלל  שצריכים  אותם  שהטעו  ההמון 
עתה העיקר רק על שלום העמים, "ושעל 
למצרים"  ידי זה שיופסק המלחמה ישובו 
הק'  ושכינה  בעוה"ר,  המר  הגלות  היא   -
בגלות ומאריכים הגלות ומעכבים הגאולה 
עי"ז, ואיך נעיז פנינו ונקשה ערפינו לבקש 
כזאת ממלך הכבוד אבינו ית"ש לחלל כבוד 
ית"ש ח"ו", וכמ"ש בספר הזכרון  מלכותו 
)להגאון החת"ס( כי אם נתפלל על השלום ה"ז 
עיכוב הגאולה, כשאחז"ל במגילה מלחמה 
נמי אתחלתא דגאולה הוא עיי"ש דבריו כי 
נעמו, ובמה שסיים: רק עצתי שנרבה בתורה 
ותפלה, וכשהקול קול יעקב אין הידים ידי 
עשיו, ולא ישלטו בישראל, ואז נתפלל רק 
כלל  על המלחמה  נחוש  ולא  הגאולה  על 
העיקר  אנחנו  נעשה  וכן  החת"ס,  עכ"ל 
לעורר על תיקון העונות המעכבים הגאולה 
ולהרבות בתורה ותפלה בכל מה דאפשר 
ועי"ז נזכה לאפרקא שכינתא וכנסת ישראל 

מן גלותא במהרה דידן וכו' עכ"ל.


